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P
itawe koje je profesor Gau postavio
na po~etku svog izlagawa bilo je gde
}e region Zapadnog Balkana biti
2014. godine, na stogodi{wicu iz-
bijawa Prvog svetskog rata. Da bi

se odgovorilo na to pitawe, on smatra da
je  neophodno da se do tada razre{e dva
najve}a problema – dr`avnosti i ratnih
zlo~ina, kako bi zemqe koje pripadaju re-
giji postale ~lanice Evropske unije ili
Natoa.

– Tri teritorije u ovom regionu: Bo-
sna i Hercegovina, Kosovo i Srbija  jo{
su uvek rawive kada je re~ o wihovoj dr-
`avnosti. Da bi se to pitawe razre{ilo
u slu~aju Bosne i Hercegovine, kqu~no }e
biti integrisawe wenih oru`anih snaga,
odnosno stvarawe jedne armije BiH. Uko-
liko se ta jedinstvena armija dobro uko-
reni, mi }emo biti na putu ostvarewa na-
{eg ciqa – rasformirawa me|unarodnih
mirovnih snaga koje se danas nalaze na
tom podru~ju.

Za razliku od Bosne i Hercegovine,
za koju profesor Gau, uz odre|enu dozu
opreza, ka`e da su pitawa wene dr`avno-
sti na putu razre{ewa, kada je Srbija u

pitawu on smatra da je te{ko dati isto
predvi|awe. Osnovni razlog za to jeste
pitawe Kosova i Metohije, koje se, prema
wegovom mi{qewu, dr`i izme|u me|una-
rodnog autoriteta i srpskog suvereniteta. 

– Bojim se da sam u pravu kada mi-
slim da je me|unarodna `eqa da se ubrza
dolazak do re{ewa za pitawe Kosova za-
pravo dovela do wegovog usporavawa. U
izvesnom smislu Ahtisarijevi predlozi su
bili imaginativan poku{aj da se krene
napred, dok su kqu~na pitawa suverenite-
ta ostavqena po strani. 

Nagla{avaju}i da iznosi svoje li~ne
stavove, profesor Gau ka`e da je isuvi{e
optimisti~ki o~ekivati mogu}nost prihva-
tawa Ahtisarijevog plana u Savetu bez-
bednosti za nekih {ezdeset dana, {to bi
vlade Ujediwenog Kraqevstva i Sjediwe-
nih Ameri~kih Dr`ava `elele. 

Profesor Xejms Gau je izme|u 1994.
i 1998. godine radio kao savetnik Me|u-
narodnog krivi~nog tribunala Ujediwenih
Nacija za biv{u Jugoslaviju, kada je bio
aktivno ukqu~en u odre|ivawe pravnih
nadle`nosti Tribunala. Ujedno, on je bio
prvi svedok pred Sudskim ve}em, odnosno
prvi svedok u istoriji Tribunala. Govore-
}i o ratnim zlo~inima i wihovom proce-
sirawu profesor Gau smatra da je Me|u-
narodni tribunal za ratne zlo~ine u biv-
{oj Jugoslaviji imao me{ovit u~inak.
Uspe{an je bio utoliko {to je od 161 oso-
be, koje su bile optu`ene pred tim sudom,
samo wih {est i daqe na slobodi, dok je u
nekim slu~ajevima, kao {to je su|ewe Slo-
bodanu Milo{evi}u, imao mnogo mawe
uspeha. On je dodao i da je Tribunalu na-
ro~ito te{ko polazilo za rukom da doka-
`e ono {to se zaista de{avalo.

– Kada govorimo o Karaxi}u i Mla-
di}u, nemam nikakve sumwe da, dokle god
se wih dvojica ne na|u u Hagu, ne mo`emo
da govorimo o razvoju pozitivne budu}no-
sti – rekao je profesor Gau, zakqu~uju}i
da veruje da je ~lanstvo na{e zemqe u
Evropskoj uniji i Natou mogu}e do stogo-
di{wice od po~etka Prvog svetskog rata,
samo ukoliko se re{e pitawa koja je po-
stavio.

Sawa SAVI]

RACIONALNOST DOLAZI OD POLITI^KIH VO\A
Za „Odbranu” profesor Xejms Gau ka`e da budu}nost balkanskog regiona zavisi od

re{avawa pitawa koja predstavqaju veliki izazov za mir i bezbednost posledwih pet-
naest do dvadeset godina.

– Uvek postoji rizik da }e put do re{ewa nekog problema ugroziti mir. Voleo bih da
je malo verovatno da ima i onih koji su toliko bez mudrosti da veruju da }e boqe ostvari-
ti svoje politi~ke planove re{avaju}i ih nasilnim putem. 

Me|utim, i takvo re{ewe nije nemogu}e. Kao primer imamo moju zemqu i Severnu
Irsku gde se mirovni proces kre}e napred, iako postoje grupe koje i daqe smatraju da je
nasiqe dobar metod za postizawe ciqa. Na sre}u, one se sve vi{e marginalizuju. 

Kada je Kosovo u pitawu, najva`nije je da svi shvate da je za ve}inu qudi uspostavqawe
normalnog ̀ ivota, mira i bezbednosti i kretawe ka boqoj budu}nosti prioritet, iako ni-
je iskqu~eno da }e se javiti neki qudi koji }e `eleti da izazovu nemire ili sukobe. 

Na pitawe da li misli da u situaciji kada su strasti prili~no uzavrele qudi mogu
racionalno da razmi{qaju, profesor Gau ka`e da je su{tina svake strategije u integraci-
ji sredstava i ciqeva. Ako imate politi~ke ciqeve koje `elite da postignete, morate da
razmi{qate koja su najboqa sredstva za to. Nema sumwe da je politi~ka zajednica
povezana sa strastima i da postoji verovatno}a da je one dovedu do oru`anih sukoba, ali
racionalnost treba da do|e od politi~kog vo|stva. Zato je odgovornost i obaveza
politi~kih vo|a da objasne qudima zbog ~ega je miroqubivi put u budu}nost u wihovom na-
jve}em interesu. Postojali su trenuci kada su neki mislili da je boqi put ka budu}nosti uz
upotrebu sile, ali nijedna od tih situacija koje smo mogli da vidimo u regionu nije pokaza-
la da je tako.

Gost  Akademije za diplomatiju 
i bezbednost u Beogradu nedavno
je bio profesor me|unarodnih
mirovnih i bezbednosnih studija
na Kraqevskom kolexu u Londonu
dr Xejms Gau, koji je tom prilikom
odr`ao predavawe o
„Me|unarodnim mirovnim i
bezbednosnim pitawima na
Zapadnom Balkanu”.
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